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Suntem, nu doar din punctul  de 
vedere al fotbalului, în Uniunea 
Europeană. Sigur că, politic și social 
vorbind, una este U.E.F.A și cu totul 
altceva este U.E., dacă acceptați această 
timidă încercare a unui joc de cuvinte, 
dar apartenența României și, implicit, 
a fotbalului nostru la marea familie a 
“bătrânului continent” este limpede și 
nu de ieri, de azi. Dimpotrivă, influența 
europeană este una de lungă durată, și 
mă opresc aici cu considerațiile extra-
sportive, pentru că alta este tema 
editorialului de față. Sau, cel puțin, așa 
sper. Fotbalul românesc își are rădăcinile 
în fotbalul occidental, fie și pentru 
simplul fapt că studentul Mario Gebauer 
a adus în țară, de la Viena, ori din Elveția, 
de la Berna, prima minge și știința 
acestui fabulos joc, încă din secolul 19, 
undeva între anii 1895-1899, după unele 
surse. Lucrurile, aici, oricum, nu sunt 
foarte clare. 

Sigur, e importantă cronologia 
dezvoltării acestui sport, dar nu în ea 
se susține esența acestui comentariu. 
Vreau să spun că sincronizarea cu valorile 
fotbalului european a fost dintotdeauna, 
poate mai puțin în anii “obsedantului 
deceniu”, vorba lui Marin Preda, asta ca 
să revin o clipă pe tărâmul social-politic, 
o constantă a creșterii fotbalului nostru. 
Chinezul și Ripensia Timișoara, Venus, 
Rapid și Juventus București, U.D. Reșița, 
CFR și Universitatea Cluj, Colțea Brașov, 
CA Oradea, Rovine-Grivița și Craiu-Iovan 
Craiova, UTA Arad, Unirea Tricolor sau 
Carmen, din Capitală, plus încă foarte 
multe alte mari cluburi din perioada 
anilor ‘20-‘30, și până spre jumătatea 
anilor ‘40, până la căderea Monarhiei și 
instaurarea regimului comunist la noi în 
țară, au preluat modelul de dezvoltare 
occidental și, în special, britanic, lesne de 
înțeles, desigur, de ce…

Dacă admitem vorba celebrului 
naturalist francez Buffon, cum că “le 
style c’est l’ homme meme”, adică, 
în traducere, “Stilul e omul însuși”, 
putem extrapola în a spune că pentru 
noi “fotbalul e stilul însuși”. Jucăm în 
Europa, evoluăm, gândim, prin urmare, 
european. Pasăm, discutăm, polemizăm, 
ne înțelegem european, adică în termenii 
unei anumite civilizații. Acceptăm și 
promovăm dialogul, pentru că fotbalul 
nu există doar pe teren. Cultivăm 
anumite coordonate de dezvoltare și o 
facem într-un spațiu bine definit.

Nu întotdeauna, din păcate. Dar despre 
sincronizarea cu fotbalul european mai 
sunt multe de spus și, mai cu seamă, de 
făcut. Ceea ce era și de demonstrat,  și de 
urmărit.

Poate într-un viitor editorial.
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EDITORIAL

Fotbalul, ideea europeană
 Justin Ștefan, Secretar General LPF
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INTERVIU

Interviu cu Cristian Andreiaș Calcan  
(FC Argeș)
  realizat de Marius Duinea și Octavian Țopa

1 FC Argeș - UTA, un 
meci cât o finală 
pentru piteșteni. 

Cum trebuie abordat 
acest duel de care 
depinde în mare măsură 
rămânerea Piteștiului în 
SuperLigă? 

Exact cum ați spus, ca 
pe o finală! Un meci care 
trebuie câștigat, unde 
contează doar rezultatul. 
Atitudinea și determinarea 
trebuie să facă diferența în 

favoarea noastră. Să intrăm 
pe teren doar cu gândul 
la victorie! Nu trebuie să 
ne gândim la altceva și 
trebuie să dăm totul pe 
teren pentru a lua cele trei 
puncte puse în joc.

2 Care ar trebui să 
fie atuurile voastre 
pentru a câștiga 

această partidă? 

Terenul propriu și publicul 
pe care îl așteptăm în 

număr cât mai mare! 
Intrarea spectatorilor va fi 
liberă, iar ora de disputare 
a partidei este una 
rezonabilă. Fanii noștri vor 
fi al 12-lea jucător și ne vor 
împinge de la spate spre 
victorie. Vom face tot ce 
ține de noi ca ei să plece 
fericiți de la stadion. 
 

3 FC Argeș depinde 
doar de ea în 
lupta pentru 

rămânerea în primul 

Cu trei etape înainte de finalul play-out-ului SuperLigii, lupta pentru supraviețuire 
în prima ligă este dură. FC Argeș, UTA și Chindia Târgoviște sunt echipele care luptă 
pentru cele două locuri care asigură prezența la barajul de menținere / retrogradare. 
Cele trei formații sunt despărțite în clasament de doar două puncte, iar etapa a 7-a 
poate clarifica în mare măsură situația din zona minată a ierarhiei. 

Piteștiul și Aradul se vor întâlni luni, de la ora 18.30, pe stadionul Nicolae Dobrin, într-un 
meci de totul sau nimic pentru ambele echipe. Mijlocașul Cristian Andreiaș Calcan nu 
concepe ca FC Argeș să nu rămână în Liga I și în sezonul viitor. Fotbalistul originar din 
Slatina a fost motorul echipei din Trivale în partidele din play-out, evoluțiile sale fiind 
apreciate atât de staff-ul tehnic, cât și de public. Este convins că Piteștiul are forța și 
valoarea de a câștiga duelul cu ”Bătrâna Doamnă”.
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eșalon. Este o motivație 
suplimentară pentru voi? 

Da, categoric. Suntem 
doar la mâna noastră, ce 
îți poți dori mai mult ?! Și 
rezultatele din celelalte 
meciuri ne pot fi de ajutor, 
dar, în primul rând, trebuie 
să ne ajutăm singuri prin 
câștigarea partidelor pe 
care le mai avem de jucat. 
Să fim preocupați doar la 
ce facem noi, iar apoi vom 
vedea ce rezultate au și 
adversarele noastre. 

4 În ultima 
perioada ai 
marcat goluri 

importante pentru 
echipă, evoluțiile tale 
fiind apreciate de public 
și staff. Care este secretul 
acestor reușite? 

Continuitatea și munca. 
Degeaba ai talent, dacă 
nu muncești și nu dai 
totul la antrenamente și 
la meciuri. Le mulțumesc 
celor care au încredere în 

mine și sper să-i răsplătesc 
cu evoluții cât mai bune și 
cu goluri.

5 Rezultatele din 
ultimul timp vă 
dau un moral mai 

bun și o doză de încredere 
mai mare în forțele 
proprii? 

Da, ne oferă un moral mai 
bun și putem aborda mai 
optimiști meciurile care 
au mai rămas din acest 
play-out. Am depășit 
acea serie lungă de 
rezultate negative și ne-
am recăpătat încrederea 
în forțele proprii. Trebuie 
să turăm motoarele la 
maximum și să câștigăm 
meciurile pe care le mai 
avem de jucat.  

6 Finalul play-out-
ului se anunță 
foarte încins. 

Poate FC Argeș să spere 
la mai mult decât un loc 
de baraj? 

Putem spera, dar prefer 
să iau lucrurile pas cu pas. 
Următorul meci, adică 
cel cu UTA, e cel mai 
important. Să îl câștigăm 
pe acesta, iar după aceea 
vom vedea. Prefer să luăm 
lucrurile pas cu pas, iar la 
final, când vom trage linie, 
sper să fim unde ne-am 
propus, să rămânem în 
Liga I.

7 Publicul este un 
factor important 
în viața echipei FC 

Argeș, fanii echipei fiind 
prezenți în număr destul 
de mare și la meciul cu 
CS Mioveni. Ce mesaj ai 
pentru suporteri înaintea 
acestui duel capital?

Îmi doresc ca toți 
suporterii acestui club 
să vină în număr cât mai 
mare la stadion și să ne 
susțină de la început și 
până la finalul partidei. Cu 
ei suntem mai puternici și 
vrem să îi răsplătim cu o 
victorie. Forza, Viola!
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1 S-a împlinit o 
săptămână de 
când ați semnat cu 

UTA. Care au fost primele 
sentimente?  

A fost o săptămână grea, 
așa e la început, până te 
obișnuiești cu oamenii, cu 
locurile și, în primul rând, 
până te obișnuiești cu 
jucătorii. Ca să-i cunoști 
trebuie să ai discuții cu 

ei, pe plan colectiv, apoi 
individual și a fost totul 
cam la limită. Trebuie să 
te obișnuiești să-i strigi 
după prenume, nu, nu a 
fost ușor. În plus, au fost și 
meciurile, ambele cu miză 
mare, meciul de Cupă și 
cel de campionat.

2 Într-o perioadă 
scurtă, ați avut 
două meciuri 

oficiale. Cât de ușor ați 
reușit să vă implementați 
ideile? 

Încă nu am reușit, pentru 
asta ai nevoie de timp. 
Ce mi-a plăcut mult e că 
băieții au fost receptivi, 
multe lucruri pe care le-
am discutat la ședință, 
altele pe care le-am făcut 
la antrenament, s-au văzut. 
Mi-a plăcut că au avut o 

INTERVIU

Interviu cu Mircea Rednic  
 (antrenor UTA Arad) 
  realizat de Tudor Vasil și Octavian Țopa

Ajuns la 61 de ani, împliniți pe 9 aprilie, Mircea Rednic are o experiență competițională 
impresionantă. De trei ori campion al României ca fotbalist, cu Dinamo și Rapid, 
multiplu câștigător al trofeelor de Cupă cu Dinamo, Rapid și Standard Liege, cu 83 de 
selecții la echipa națională, a antrenat mai apoi cluburi mari în România, Belgia, Rusia 
și țările arabe.

De puțin timp, Mircea Rednic a acceptat o nouă provocare majoră, preluând 
conducerea tehnică a unuia dintre cele mai vechi cluburi din SuperLigă, aflat într-o 
situație limită. A avut parte de puțin timp pentru a petici corabia șubrezită a Bătrânei 
Doamne, dar privește cu încredere viitorul.
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reacție pozitivă, vorbesc 
de atitudine, de implicare, 
mai multă responsabilitate 
și plăcere, poate, și mai 
multă ambiție. S-au văzut 
toate acestea mai ales 
în meciul cu cei de la 
Hermannstadt.
 

3 Impactul cu 
publicul arădean 
l-ați avut la Cluj, 

acolo unde 1.200 de fani 
au făcut deplasarea, însă 
momentul adevărului a 
fost jocul de pe Francisc 
Neuman, în fața a 8.000 
de suporteri. Ce impresie 
v-au făcut? 

Calzi, răbdători și aici 
sunt puțin surprins după 
experiențele mele cu cei 
de la Rapid sau Dinamo, 
unde am antrenat în 
trecut ... Răbdători cu 
ceea ce s-a întâmplat 

și își susțin echipa în 
continuare, ori acesta 
este un lucru pozitiv. Mi-a 
plăcut enorm discuția pe 
care ei au avut-o înaintea 
meciului de Cupă cu 
jucătorii, când le-au cerut 
să dea maximum și le-au 
spus că ei pot să înțeleagă 
și o înfrângere, la o adică, 
dacă ei văd că jucătorii au 
dat sută la sută pe teren. 
Că e sport, e fotbal, ei pot 
să înțeleagă când se face o 
greșeală și echipa pierde. 
Au fost alături de echipă 
și chiar mi-a plăcut, au 
fost trei momente care 
chiar m-au emoționat: 
începerea jocului, când 
au cântat imnul, apoi felul 
în care au reacționat la 
situația delicată a lui Rareș 
Pop și, ultimul, la felul în 
care au sărbătorit victoria.

4 Aveți un lot cu 
jucători cu foarte 
multă experiență 

atât națională, dar mai 
ales internațională. Cât 
de ușor este de lucrat cu 
jucători ca Benzar, Anton, 
Keșeru, Iacob sau Benga? 

Nu-i chiar ușor pentru 
că sunt jucători cu 
personalitate. Dar mi-a 
plăcut reacția lor, și ei 
simt că pot mai mult, că 
nu asta e valoarea lor. Le-
am și spus că dacă mă 
uit pe foaie am jucători 
de jucători, dar ca echipă 
n-am prea pus probleme. 
Și aici am încercat eu să 
lucrez, să-i conștientizez 
că nu-i sport individual, 
ci sport colectiv, și că 
trebuie să joace în echipă 
și pentru echipă. A fost 
bine! Normal, într-un grup 
de 24-25 de jucători mai 
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sunt și nemulțumiți că 
acum își doresc să joace 
și să demonstreze că sunt 
buni, că înainte nu au jucat 
pentru că antrenorul nu 
i-a remarcat sau ceva de 
genul ăsta. Eu, în două 
meciuri, am rulat 80 și 
ceva la sută din efectiv, 
sunt puțini cei care nu au 
apucat să intre ca titulari. 

5 Au mai rămas trei 
finale până se 
termină sezonul, 

prima dintre ele luni, la 
Pitești, cu FC Argeș. Ce 
așteptări aveți de la acest 
joc? 

Și FC Argeș se află în 
situația noastră, bine că 
noi avem cu un punct 

mai mult, și asta contează 
pentru că ai două 
posibilități, meciul egal sau 
victoria. Dacă vom învinge, 
mai mult ca sigur vom 
obține dreptul la baraj. 
Dar eu nu gândesc așa! Eu 
cred că două victorii legate 
ne pot oferi chiar șansa 
să evităm barajul. Și dacă 
nu vom reuși să-l evităm, 
eu sunt sigur că tot vom 
rămâne în prima ligă!

6 Care ar fi 
cuvântul care 
caracterizează 

o echipă antrenată de 
Mircea Rednic?

Șansa mea a fost că am 
antrenat echipe bune și 
foarte bune. La unele am 

avut performanțe, la altele 
mai puține. Când mi s-a 
propus proiectul UTA, nu 
am ezitat pentru că e un 
club special, cu tradiție 
în fotbal, cu un stadion 
modern, cu oameni de 
fotbal alături, cu un oraș 
în spate, ori aici nu mai e 
vorba doar de suporteri 
cum e la Rapid, la Steaua, 
la Dinamo ... Aici e tot 
orașul! Contactele pe care 
le-am avut pe stradă, 
lumea te oprește și-și 
spune oful, îți dă indicații, 
se bucură cu tine. Această 
echipă are ceva aparte 
și nu regret pasul făcut, 
chiar dacă se află într-un 
moment dificil!
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Prima şi prima dată l-am văzut pe 
un stadion când avea doar 21 de ani, 
în finala de Cupă din ’77. Cred. Adică 
aşa îmi aduc aminte acum, cine ştie, 
poate că tata m-o fi dus mai devreme 
la vreun alt meci unde să-l fi văzut şi eu 
nu-mi amintesc. Cine ştie? Dar atunci, 
în iulie ’77, pe „Republicii”, mi-l amintesc 
perfect. Eu făceam 10 ani peste două 
zile, el avea 21. E şi asta o chestie. Cea 
mai importantă chestie e însă că Sorin 
te făcea să râzi. Atunci m-a făcut să râd 
şi aşa a rămas, şi eu şi tata: râzând când 
era vorba de el.

Florin Marin, săracul de el, aproape 
că se înşurubase în pământ de câte ori 
îl întorsese Cârţanu la faza de la golul 
nostru al doilea. Mă văd în tribuna de 
pe „Republicii”, aproape părăsit de tata, 
care se dusese jos, la ţâşnitoare, să bea 
apă, „ţie nu ţi-e sete?”, „nu, nu mi-e”, 
aşteptând să înceapă repriza a doua. 
Era zero-zero la pauză şi peste două zile 
făceam zece ani. La astea mă gândeam: 
cum naiba o să arăt la zece ani, cum se 
va uita lumea la mine după ce-o să-i 

împlinesc şi, mai ales, cum putem să-i 
batem p-ăştia de la Steaua, mai ales că 
rataseră şi-un „unşpe” metri? Deci cum?

Balaci, imediat, în 5 minute după 
pauză, i-a împuşcat primul, apoi Sorin. 
La 2-0 nu m-am mai gândit decât 
la cei zece ani de poimâine. Invitaţi, 
nişte colegi de clasă, verii mei, Cătălin 
şi Marian, sor-mea, desigur, Carmen, 
fraţii Buda, Florin, Vlad şi Cătălin, Doru, 
vecinul, făcuse şi el 10 ani primăvara 
trecută...

... Cârţu te lăsa să te gândeşti la 
ale tale. Dacă îşi punea în cap să se 
ocupe de ceilalţi, chiar se ocupa. Te 
distra, îi întorcea, îi umilea (aproape 
întotdeauna), râzând el (aşa cred şi azi!), 
râzând tu.

Practic, atunci am făcut cunoştinţă. 
Normal, el neştiind nimic despre mine 
(vreo 15-20 de ani...), eu ştiind totul 
despre el. Inima îmi bătea mai tare când 
punea piciorul pe minge, pentru că 
urma să se întâmple ceva în secundele 
care veneau şi, de regulă, mai mereu era 
altfel! Paradoxal, nu? (Altfel nu ştiu şi nu 
pot să explic.)

Stop. Trebuie să mă opresc un pic. 
Să stabilim, totuşi, nişte lucruri trăite 
despre atacul Craiovei. Zoli Crişan 
era aripa care fâlfâia, ca un înger 
presupun, era viteza de blocstart, era 
bliţul fulgerător care venea aproape 
întotdeauna dinspre dreapta. Era 
carisma şi emblema echipei, legitimaţia 
individuală a unei trupe care se exprima 
cel mai bine, de olteni pursânge ce erau 
şi ce sunt, prin ochii de actor ai unui 
ardelean maghiar, probabil cel mai 
iubit dintre pământeni. Pus pe fente, 
imposibil de descris, scrise aproape de 
mână, într-o viteză devastatoare până şi 
pentru propria viaţă, până la urmă, Zoli 

CRONICĂ

Sorin Cârţu, opere complete (I)
  realizată de Marius Mitran
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era cel plecat primul în recunoaştere. El 
se izbea de adversari mai întâi, ceilalţi 
veneau după. „Se poate, frate!”, îmi 
închipui că le zicea, întorcându-se cu 
faţa spre  ai lui, după prima cursă. Dar 
ce nu se putea pentru Zoli?

Cami, pe numele lui total şi complet, 
Rodion Gorun Doru Cămătaru, era forţa. 
Puterea. Gorunul. Cami te izbea. Cami te 
zdrobea. Mă rog, îi zdrobea. Cu Cami nu 
te jucai, cu Cami era bine, băiete care 
te împotriveai Craiovei, era bine dacă 
supravieţuiai. „Păi tu ştii cum îi puneam 
pe toţi în cap?”, îmi zice Balaci într-o 
zi. „Cum, Ilie?” „Păi la primul corner pe 
care-l aveam, băteam pe colţul scurt, la 
prima bară şi Cami venea lansat. Buff! 
Direct în portar, îl băga în plasă. Au, au, 
ăla abia se ridica de jos, arbitrul dădea 
fault în atac, Cami se mira, <<Da’ ce-
am făcut, dom’le?! Am sărit la cap, ce, 
nu mai e voie?! Schimbarăţi regulile, 

vere?!>> La al doilea corner, zice Ilie, la 
fel. Au, au, iar fault în atac... La al treilea, 
portaru’ nu mai ieşea pe centrare, cap 
Cami, gol.” De aici cică începea meciul...

Geolgău nu avea nici viteza lui 
Zoli, ci aproape aceeaşi viteză ca Zoli. 
Geolgău nu avea nici pe departe forţa 
lui Cami, dar pătrundea cel mai sigur pe 
culoarele deschise de Cami. Geolgău nu 
avea driblingul lui Balaci, dar îţi rupea 
coloana, străine, îţi aminteşti?!... Geolgău 
nu avea fenta lui Cârţu şi nici izbitura 
din şut a lui Irimescu (pe-astea nu le 
avea nimeni în Europa), dar avea multe, 
aproape tot din ce aveau ceilalţi, toţi.

Sorin Cârţu nu avea însă 
corespondenţe şi nici corespondenţi. 
Era unic, fabulos, creativ şi am impresia 
tot mai netă că era surprinzător până şi 
pentru el însuşi. De-atunci, de la finala 
aceea de pe „Republicii”, din ’77 şi până 
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în ’89, când a jucat ultimul meci pentru 
Universitatea (era şi antrenor, se punea 
singur pe foaie, ceea ce şi merita!), 
Sorin a însemnat revolta, imaginaţia 
şi electrocardiograma echipei. Ştiu, 
se spunea că joacă pe semnătură, că 
are probleme cu inima – şi chiar avea 
–, dar suferinzii,chinuiţii eram noi. Nu 
adversarii lui direcţi, ăia erau resemnaţi, 
făcuţi de râs temeinic şi cu metodă. Nu, 
în pericol eram noi, ai lui şi ai Craiovei.

... Mingea e la Cârţu, zicea Sebi 
Domozină. Şi in-cre-di-bil ce i-a trecut 
prin cap atacantului Universităţii, dragi 
ascultători...

Păi ce? Cu Italia, la 1-0, în ’83, cu 
patru zile înaintea returului cu Benfica, 
Lucescu l-a trimis, pe final, în locul lui 
Geolgău. Prima atingere? Suav, „craci” 

lui Cabrini, cel mai bun fundaş stânga 
din lume, campion mondial la zi.

Cu Fiorentina, în toamna de dinainte, 
gol fabulos, de lângă Passarella. La retur, 
la Florenţa, Tică Oţet nu-l introduce, 
dar Sorin se bucură, zice că nea Tică a 
fost inspirat. „Italienii abia mă aşteptau. 
Antognoni, Galli, Graziani, Passarella, pe 
toţi îi făcusem în toate felurile... ştiam 
italiana, le-am spus că de-aia conduc 
cu 1-0, dăduse gol Bertoni, şi ăla tot 
campion mondial, cu Argentina, ca 
şi Passarella, noi avuseserăm o bară, 
prin Ţicleanu, că de-aia au noroc, că 
dorm doi în pat... ce nu le-am zis, şi prin 
semne, ce nu le-am dat, ce nu le-am 
arătat”, avea să-mi povestească Sorin 
într-o noapte, prin ’97, la restaurantul 
chinezesc al lui Cami, de lângă Parc... 
Cami râdea.
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